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1. Abstracts 
 

1.1 Abstract in English  

Over the past decade, Uganda and South Africa have developed strong water and sanitation 

sector reform policies grounded in a constitutional guarantee to the human right to water. The 

two cases have yielded dissimilar results: while South Africa can be regarded as a fairly 

successful case, the circumstances in Uganda have improved to a much lesser extent. This 

project will analyze and critically evaluate these two rights-based water reform processes to 

identify the context-specific conditions for their successes and failures. It will, for example, 

investigate the formal and informal sectors of society; local, national, and international 

policies; and the links between the technical and social aspects of access to water and 

sanitation. Furthermore, the project will ask whether and how human rights-based 

arrangements and strategies can serve as a model for addressing the urgent water sector 

challenges throughout Sub-Saharan Africa, from the community level to the local and national 

levels, and whether such an approach can foster cooperation between these levels. In 

particular, the proposed project asks how knowledge and policy transfer, rights awareness, 

community mobilization, and struggles for water and other resources might be influenced. 

 

1.2 Abstract in German 

Auf Grundlage des verfassungsrechtlich verbürgten Menschenrechts auf Wasser haben 

Uganda und Südafrika im Laufe der letzten zehn Jahre weit reichende Reformen im Bereich 

der Wasserversorgung, des Abwassermanagements und der sanitären Einrichtungen 

vorgenommen – mit unterschiedlichem Erfolg. Während Südafrika zahlreiche 

Verbesserungen vorweisen kann, geriet Ugandas Reformprozess ins Stocken. Das 

Forschungsprojekt analysiert und evaluiert den ugandischen und südafrikanischen 

rechtsbasierten Reformprozess mit dem Ziel, kontextspezifische erfolgsförderliche und 

erfolgshinderliche Bedingungen zu identifizieren, zu denen etwa formelle und informelle 

Gesellschaftsbereiche, lokale, nationale und internationale politische Rahmenbedingungen 

sowie Wechselwirkungen zwischen technisch-naturwissenschaftlichen und sozialen Aspekten 

gehören. Ausserdem wird untersucht, ob und unter welchen Bedingungen der rechtsbasierte 

Ansatz als Modell für den Umgang mit den drängenden Problemen in der Wasserversorgung 

für andere Staaten des subsaharischen Afrikas dienen kann. Und schließlich widmet sich das 

Projekt der Frage, wie eine Vermittlung zwischen Wissen und Praxis gelingen kann, wie etwa 

das Rechtsbewusstsein lokaler Akteure sowie deren Partizipation im Rahmen der 

Wasserversorgung und des Abwassermanagements nachhaltig beeinflusst werden können.  
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